

化学

## HPuO分子激发态的外场效应

谢安东; 罗文浪; 伍冬兰; 阮文; 周玲玲

井冈山大学 数理学院, 江西 吉安343009

收稿日期 修回日期 网络版发布日期:

**摘要** 采用密度泛函(DFT)方法B3LYP/Gen, 在Pu为相对论有效原子实势(RECP)基组水平上, 优化计算得到了分子轴方向不同电偶极场 ( $-0.005\sim 0.005$  a.u.) 作用下的HPuO的基态几何结构、偶极矩和分子总能量。在优化构型下, 用同样的基组, 采用含时密度泛函(TDDFT)方法(TD-B3LYP), 研究了同样外电场条件下对HPuO的激发能的影响。计算结果表明, 在外场作用下, 对HPuO的前5个激发态电子跃迁光谱属于红外远红外光谱, 波长为1 046.0~3 038.7 nm, 这是钚原子的奇异特征。激发能与外电场的关系近似满足Groze

ma等提出的关系。

关键词 [HPuO](#) [激发态](#) [电偶极场](#) [含时密度泛函](#)

分类号

## Effect of External Electric Field of Excited State for HPuO

XIE An-dong; LUO Wen-lang; WU Dong-lan; RUAN Wen; ZHOU Ling-ling

School of Mathematics and Physics, Jingtangshan University, Ji'an 343009, China

**Abstract** The ground state of HPuO under different electric fields ranging from  $-0.005$  to  $0.005$  a.u. was optimized using density functional theory DFT/B3LYP with relativistic effective core potential (RECP) for Pu and 6-311+G\* for O and H. The excitation energy was calculated under the same electric fields employing the time-dependent DFT method. The results show that the electronic state, total energy, molecular geometry, dipole moment and excitation energy are strongly dependent on the field strength of applied electric field. The dependence of the calculated excitation energy on the applied electric field strength is fitting well to the relationship proposed by Grozema. The spectra of the first five excited electrons of HPuO are in the regions of infrared-far infrared. The wavelength is in the range of 1 046.0-3 038.7 nm.

**Key words** [HPuO](#) [excited state](#) [dipole](#) [electric field](#) [time-dependent](#)

DOI

### 扩展功能

#### 本文信息

- ▶ [Supporting info](#)
- ▶ [\[PDF全文\]\(841KB\)](#)
- ▶ [\[HTML全文\]\(0KB\)](#)
- ▶ [参考文献](#)

#### 服务与反馈

- ▶ [把本文推荐给朋友](#)

#### 相关信息

- ▶ [本刊中 包含“HPuO”的 相关文章](#)
- ▶ 本文作者相关文章

- [谢安东](#)
- [罗文浪](#)
- [伍冬兰](#)
- [阮文](#)
- [周玲玲](#)

通讯作者